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Kære Verner Kok Jensen 

 

Tak for din henvendelse fra den 7. december 2024 om dit forslag om at genoprette 
de to øer i Sortedams Sø.  

Du får svar fra mig, fordi din henvendelse hører under mit ansvarsområde i 
forvaltningen. 

 

Forvaltningen vurderer, at skarvens tilstedeværelse må betragtes som en del af en 
biodiversitetsrig og mangfoldig bynatur, hvor fredningen af arten har virket efter 
hensigten. Forvaltningen har derfor ingen planer om at genoprette øerne i 
Sortedams Sø. 

 

Skarven har holdt til ved De Indre Søer gennem en årrække, og de første reder 
blev observeret i 2005. Træer og planter på primært Fiskeøen er efterhånden helt 
nedbrudt på grund af skarvens ekskrementer, som ætser beplantningen. Det vil 
være nødvendigt at fjerne eller kraftigt regulere skarvbestanden for at genoprette 
øerne i Sortedams Sø med ny beplantning.   
  
Det kræver en tilladelse fra Naturstyrelsen for at kunne regulere skarvbestanden 
med hjemmel i bekendtgørelse om vildtskader, § 15. Derudover kræver det 
dispensation fra Naturbeskyttelseslovens § 3 at genoprette øerne i Sortedams Sø. 

 

Skarvkolonien har indvirkning på søens tilstand, og det vil indirekte medføre en 
tilstandsændring i søen at fjerne kolonien. Man må iht. naturbeskyttelsens § 3 ikke 
foretage ændringer i tilstanden af beskyttede naturtyper. Det omfatter blandt 
andet søer og vandløb og dermed også de indre søer i København.  

 

Tilladelse og dispensation 
Naturstyrelsen kan i visse tilfælde give tilladelse til at regulere bestanden iht. jagt- 
og vildtforvaltningsloven, § 15 i bekendtgørelse om vildtskader. Man kan ikke klage 
over en afgørelse fra Naturstyrelsen.  

 

Kommunen kan give dispensation fra naturbeskyttelseslovens § 3 til ændring i 
beskyttede naturtyper. I Københavns Kommune er det Teknik- og Miljøudvalget, 
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som kan give dispensationen efter indstilling fra Teknik- og Miljøforvaltningen. De 
høringsberettigede organisationer, herunder Dansk Ornitologisk Forening og 
Danmarks Naturfredningsforening kan klage over en § 3-dispensation til Miljø- og 
Fødevareklagenævnet.  

 

Tidligere ansøgning om dispensation til regulering af skarven i Sortedams Sø 
Det daværende Bygge- og Teknikudvalg behandlede i 2004 mulighederne for at 
regulere skarvbestanden og genoprette fugleøen i Sortedams Sø ved forskellige 
metoder som at fjerne æg og reder, at skyde skarverne, lægge net over øen og at 
vaske øen for ekskrementer. Bygge- og Teknikudvalget besluttede, at kommunen 
skulle give dispensation fra naturbeskyttelseslovens § 3 til at regulere skarven i 
søen ved hjælp af skræmmelyde.  

 

Dansk Ornitologisk Forening og Danmarks Naturfredningsforening klagede over 
afgørelsen. Det daværende Naturklagenævn afviste derefter dispensationen med 
begrundelsen, at de æstetiske og rekreative hensyn, som kommunen anførte, ikke 
udgjorde en tilstrækkelig begrundelse for at gøre indgreb i en naturligt indfundet 
tilstand.  

 

Forvaltningen har ikke erfaring med at ansøge om tilladelse hos Naturstyrelsen til 
at regulere skarven iht. til bekendtgørelse om vildtskader, § 15. 

 

Høring i Det Grønne Råd 

Forvaltningen har i maj 2021 haft spørgsmålet om regulering af skarvbestanden i 
henholdsvis Sortedams Sø og Damhussøen i høring hos medlemmerne af Det 
Grønne Råd. Medlemmerne kunne ikke tilslutte sig regulering med den 
begrundelse, at skarven er en unik fugl i byen, som i mange år har haft dårlige vilkår 
og været truet som bestand. 

 

Forvaltningens vurdering og anbefaling 
Det vil være nødvendigt at regulere skarvbestanden markant for at kunne 
genoprette øerne. Det vil også være nødvendigt at fælde de eksisterende træer for 
at minimere risikoen for, at skarvene genetablerer sig. Begge dele strider mod 
bestemmelserne i bekendtgørelse om vildtskader og naturbeskyttelsesloven.   
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Det er forvaltningens vurdering, at skarverne sandsynligvis vil tage ophold i de nye 
træer, hvis vi søger og får dispensation til at genoprette og plante nye træer på 
øerne. Det er ligeledes vores vurdering, at skarverne vil slå sig ned andre steder i 
byen, hvis kommunen søger og får tilladelse til at fjerne skarverne fra øerne, og 
føre til nedbrydning på samme måde som øerne i Sortedams Sø. Endelig vurderer 
vi, at sandsynligheden er stor for, at interesseorganisationerne vil klage over en 
eventuel dispensation fra naturbeskyttelsesloven.  

 

Politisk råderum 

Teknik- og Miljøudvalget kan pålægge Teknik- og Miljøforvaltningen at søge om 
tilladelse til at regulere skarvbestanden iht. bekendtgørelsen om vildtskader og 
undersøge, hvilke muligheder der er for at dispensere fra § 3 i 
naturbeskyttelsesloven.  

 

Det vil derefter være Teknik- og Miljøudvalget, der træffer beslutningen om, der 
skal gives dispensation fra naturbeskyttelseslovens §3. 

 

Forvaltningen vurderer, at det vil være nødvendigt med en tilbagevendende 
indsats med løbende at kunne regulere skarven for at sikre genopretningen af 
øerne, hvis dispensationen bliver givet. Det vil kræve bevilling af midler i en 
kommende budgetforhandling. 

 

Baggrund for beskyttelsen af skarven 
Skarven var for få årtier siden tæt på udryddelse. Derfor blev den i 1980 fredet i 
hele Europa i henhold til det daværende EF's direktiv om beskyttelse af vilde fugle 
og deres levesteder.  
 

Fuglebeskyttelsesdirektivet blev herefter implementeret i Danmarks Jagt- og 
Vildtforvaltningslov. Det fremgår af loven, at fuglene ikke må forsætligt forstyrres 
med skadelig virkning for arten eller bestanden. Det er heller ikke tilladt at udføre 
egentlig jagt på skarven.  
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Du er velkommen til at skrive til os på pkr@kk.dk, hvis du har yderligere spørgsmål, 
vi kan hjælpe dig med. 

 

Med venlig hilsen 

 

Jakob Hjuler Tamsmark 

Områdechef, Driftsstøtte 

_________________________________________ 
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